

June 4, 1956

Record of a conversation with DPRK Ambassador to East Germany Pak Gil-ryong by S. Filatov for 4 June 1956

Citation:

"Record of a conversation with DPRK Ambassador to East Germany Pak Gil-ryong by S. Filatov for 4 June 1956", June 4, 1956, Wilson Center Digital Archive, RGANI Fond 5, Opis 28, Delo 412. Translated by Gary Goldberg.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/120805>

Summary:

DPRK Ambassador to the German Democratic Republic Pak Gil-ryong speaks to Filatov about Nam Il's report on the 3rd KWP Congress. Pak also reports that Kim Il Sung is dismissive of foreign criticism of the over emphasis on heavy industry in the DPRK and is planning to implement an ambitious five-year plan.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan

Translation - English

ЦК КПСС
20623
УМН 356
ПОДЛЕЖИТ ВОЗВРАТУ
в ОБЩИЙ ОТДЕЛ ЦК КПСС

197

38 КИОР

СекретноЭкз. № 7

Из повести
С. Филатова

№ 159

19/256

ЗАПИСЬ БЕСЕДЫ

с послом КНДР в Германской Демократической Республике
ПАК ГИР ЛЕНОМ

Пак Гир Лен посетил меня по своей инициативе. В беседе Пак рассказал:

1. После III с"езда ЦК в Министерстве Иностранных Дел КНДР состоялось совещание послов, аккредитованных в странах народной демократии. С докладом об итогах III с"езда ЦК и задачах Министерства Иностранных Дел выступил Нам Ир. III с"езд, сказал Нам Ир, войдет в историю корейского народа как с"езд, наметивший дальнейшие пути об"единения родины и построения основ социализма. В отношении конкретных мероприятий по об"единению страны Нам Ир высказался в духе принятой на с"езде декларации. Особое внимание послов Нам Ир обратил на необходимость установления дипломатических, торговых и культурных связей с такими странами как Югославия, Япония, Индия, Бирма, Афганистан и Египет. В данное время, указал Нам Ир, не созданы еще условия для установления дипломатических отношений с указанными выше странами. В 1956 году мы должны добиться установления торговых и культурных отношений с рядом капиталистических стран, после чего будет легче установить и дипломатические отношения. В текущем году мы должны выйти из изоляции, организованной США, и добиться признания КНДР рядом капиталистических государств.

В архив

Мафетал использован в заметке в УК Кнор
во время поездки в Москву 1956г делегацией
Воздушная делегация КНДР в июне 1956г.

И. Щербачев
3-III-56г.

Щербачев
3-III-56г.

- 2 -

Много места в докладе Нам Ира было отведено вопросу работы ЦК ТПК. Нам Ир указал, что ошибки, вскрытые ЦК КПСС и XX съездом партии в отношении культа личности И. В. Сталина и нарушения им ленинских норм партийной жизни и социалистической законности относятся к КПСС. ЦК ТПК всегда во всей работе строго руководствовался ленинскими положениями о партии и соблюдал принципы коллективного руководства. У нас в партии не было и нет культа личности, — заявил Нам Ир.

Основными недостатками в идеологической работе, указал Нам Ир, является догматизм и шаблонность. Ряд работников механически переносят все советское, работают перед "иностранными" /это, конечно, говорит Пак, относится к СССР/, не изучают историю корейского народа и ее революционные традиции.

В обсуждении доклада Нам Ира приняли участие все послы и ряд руководящих работников МИД"а. Выступающие критиковали аппарат Министерства за то, что оно часто не отвечает на запросы посольств, чем их ставит в неловкое положение. Хорошо, говорит Пак, выступил посол КНДР в СССР Ли Сан Чо. Он подверг резкой критике работу Министерства. Рассказывая о XX съезде КПСС и о том, как в СССР ведется борьба против культа личности И. В. Сталина, Ли Сан Чо обратил внимание на то, что из КНДР продолжает поступать литература, в которой много места уделяется культу личности. Нам Ир "поправил" Ли Сан Чо, указав, что у нас нет культа личности. Но Ли Сан Чо сослался на ряд произведений, в

которых много места отводится имени Юм Ир Сен.

В целом, говорит Пак, совещание послов дало большую пользу, и нам теперь легче будет работать.

2. 11 мая с.г. всех послов принял Юм Ир Сен. В своем выступлении он указал, что советские друзья нам говорят, что мы мало обращаем внимания на повышение материального уровня народа, что много средств направляем на развитие тяжелой промышленности. Но мы были вынуждены это делать, говорит Юм, потому, что развитие тяжелой промышленности позволит нам быстро восстановить и все другие отрасли хозяйства. Кроме того наша промышленность выпускала и выпускает полуфабрикаты. Чтобы выйти на международный рынок надо выпускать готовый товар. Мы и стараемся иметь такую промышленность.

Говоря об успешном выполнении трехлетнего плана Юм Ир Сен сказал, что мы сами составляем пятилетний план развития народного хозяйства страны. По нашим подсчетам нам не хватает около одного миллиарда рублей. Мы полагаем, что наши друзья и прежде всего Советский Союз окажут нам эту помощь. Вам известно, что правительственная делегация КНДР скоро выезжает в страны народной демократии, и мы хотим обратиться с просьбой об оказании нам безвозмездной помощи. Прежде всего мы будем просить Советское правительство об отсрочке и частичном списании наступающих платежей по ранее представленным Советским Союзом КНДР кредитам. Кроме того мы полагаем, что на будущее пятилетие Советский Союз нам поможет в размере примерно 300-400 миллионов рублей. Китайская Народная Республика - 200-300

- 4 -

млн. рублей. Не откажут и другие страны. Если мы получим помощь от наших друзей в размере 600-700 млн. рублей, то тогда мы успешно справимся с выполнением пятилетнего плана.

Мы намерены из Советского Союза завозить необходимые нам металлы - сталь, прокат, горное оборудование, различные станки, жлопок, сырец, шпальной скот и товары широкого потребления. Это даст нам возможность улучшить материальное положение нашего народа.

Ким Ир Сен также сказал, что правительство намерено сократить армию и попросить китайских друзей сократить количество их войск, находящихся в КНДР. В отношении вооружения для армии, завозимое из СССР, то теперь мы будем брать только новейшее вооружение, что значительно сократит расходы на армию и повысит ее боевые качества.

3. В конце беседы Пак Гир Лен рассказал, что он никак не может понять причину тех изменений, которые произошли в КНДР в отношении корейцев, прибывших ранее из СССР. Если ряд советских корейцев допустили в своей работе серьезные ошибки, то почему надо плохо относиться к тем советским корейцам, которые хорошо работают. Не могу также понять, сказал Пак, почему в КНДР стали открыто вести пропаганду против "засилья", как некоторые говорят, "иностранщины", имея в виду, конечно, Советский Союз. Все это делается под видом борьбы против догматизма. Мне кажется, говорит Пак, что это отрицательно скажется на воспитании корейских кадров.

Я поблагодарил Пак Гир Лена за информацию.

Беседа продолжалась полтора часа.

С. Фигатов

[stamp:
CPSU CC
20623
[[4]] June 1956]
from the journal
of S. Filatov

RECORD OF A CONVERSATION

with PAK GIL-RYONG, DPRK Ambassador in the German Democratic Republic

Pak Gil-ryong visited me at his own initiative. In the conversation Pak said:

1. After the 3rd KWP congress a meeting of ambassadors accredited to countries of people's democracy was held in the DPRK Ministry of Foreign Affairs. Nam Il gave a report about the 3rd KWP congress and the tasks of the Ministry of Foreign Affairs. Nam Il said the 3rd congress will go into history as a congress which outlined the further steps for the reunification of the country and the building of the foundations of socialism. Nam Il spoke about specific measures to reunify the country in the spirit of the declaration adopted at the congress. Nam Il directed the ambassadors' special attention to the need to establish diplomatic, trade, and cultural ties with such countries as Yugoslavia, Japan, India, Burma, Afghanistan, and Egypt. Nam Il pointed out, conditions have still not been created to establish diplomatic relations with the above countries at this time. In 1956 we should seek to establish trade and cultural ties with a number of capitalist countries, after which it will be easier to establish diplomatic relations. This year we should get out of the isolation organized by the US and seek recognition for the DPRK from a number of capitalist countries.

Many places in Nam Il's report were devoted to the issue of the work of the KWP CC. Nam Il pointed out that the mistakes with respect to the cult of personality of I. V. Stalin and his violation of the Leninist norms of Party life and socialist legality revealed by the CPSU and the 20th Party congress relate to the CPSU. The KWP CC has always been strictly guided in all [its] work by the Leninist statutes about the Party and has observed the principles of collective leadership. We have not and do not have a cult of personality in the Party, declared Nam Il.

Nam Il pointed out that dogmatism and rote learning are the main shortcomings in ideological work. A number of officials mechanically transfer everything Soviet, fawn over "foreign things" (Pak said, of course this refers to the USSR), and do not study the history of the Korean people and their revolutionary traditions.

All ambassadors and a number of senior officials of the MFA took part in discussions of Nam Il's report. Those who spoke criticized the Ministry staff for often not answering requests from embassies, which puts them in a difficult position. Pak said, DPRK Ambassador in the USSR Ri Sang-jo spoke well. He sharply criticized the work of the Ministry. Speaking about the 20th CPSU congress and how the USSR was fighting the cult of personality of I. V. Stalin, Ri Sang-jo directed attention to the fact that literature continues to come from the DPRK in which many places are devoted to a cult of personality. Nam Il "corrected" Ri Sang-jo, pointing out that we have no cult of personality, but Ri Sang-jo referred to a number of works in which many places feature the name of Kim Il Sung.

On the whole, said Pak, the conference of ambassadors provided great benefit, and now it is easier for us to work.

2. On 11 May of this year Kim Il Sung received all the ambassadors. In his speech he

pointed out that the Soviet friends tell us that we pay little attention to increasing the material level of the people, that we are directing many resources to the development of heavy industry. But we were forced to do this, said Kim, because the development of heavy industry will also allow us to rapid revive other sectors of the economy. In addition, our industry has also produced and is producing semi-finished goods. It is necessary to produce finished goods in order to reach the international market. We are also trying to have such an industry.

Speaking of the successful fulfillment of the three-year plan Kim Il Sung said that we are drawing up a five-year plan for the development of the country's economy ourselves. According to our calculations we are about one billion rubles short. We think that our friends, the Soviet Union first of all, will give us this aid. You know that a DPRK government delegation will soon leave for countries of people's democracy, and we want to request [they] give us aid free of charge. We are first of all asking the Soviet government about a deferment and partial write-off of the payments coming due according to credits previously granted the DPRK by the Soviet Union. In addition, we think that the Soviet Union will give us help of about 300-400 million rubles for the next five-year plan, and the People's Republic of China, [with] 200-300 rubles. The other countries will also not refuse us. If we get 600-700 million rubles of aid from our friends then we will successfully cope with the fulfillment of the five-year plan.

We are planning on the metals we need from the Soviet Union being delivered: steel and rolled metal, [and] mining equipment, various machine tools, cotton, raw material, breeding stock, and consumer goods. This will provide us with the opportunity to improve the material situation of our people.

Kim Il Sung also said that the government is planning to reduce the army and ask the Chinese friends to reduce the number of their troops in the DPRK. With respect to the weapons for the army being shipped from the USSR we now will take only the newest weapons, which will considerably reduce the expenditures for the army and increase its combat efficiency.

3. At the end of the conversation Pak Gil-ryong said that he cannot at all understand the reason for those changes which have occurred in the DPRK with respect to the Koreans who had previously come from the USSR. While a number of Soviet Koreans have made serious mistakes in their work, why is it necessary to have a bad attitude toward those Soviet Koreans who are working well[?] Pak said, I also cannot understand why they have begun to openly wage propaganda in the DPRK against the "dominance", as some say, "of everything foreign [inostranshchina]", meaning the Soviet Union, of course. All this is being done under the guise of a struggle against dogmatism. Pak said, it seems to me that this will have a negative effect on the education of Korean cadre.

I thanked Pak Gil-ryong for the information.

The conversation lasted an hour and a half.

S. Filatov
[signature]

[handwritten at the bottom of the first page:
to the archives

The material was used in a note to the CPSU CC during the arrival in Moscow of a delegation of DPRK leaders in June 1956.

I. Shcherbakov

3 August 1956]